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مذاکرات جاری بین ایران و آمریکا و ریزشِ 
»ادب«

هادی سروش

شــگفتا! جملگی منتظر بودیم  که مذاکرات جاری بین ایران و آمریکا باعث 
ریزشِ »دلار« شــود، و احتمال میدادیم حرام خــوارانِ تحریم از کوره برون 
رونــد، اما و امــا در خیال مان نمی آمــد که یکی از اعضاء شــورایی که نام 
»فرهنگ« را به پیشــانی دارد ســخنی از او رسانه ای شود که از حدود ادب 

خارج باشد!
ظاهراً فشار سیلابِ عصبیتِ بر خودحق دیدن، آنچنان سهمگین است که از 
برخی سیاسیون گذر کرده و به برخی نیروهای به اصطلاح انقلابی و فرهنگی 

رسیده !
واقعیت این است؛ ادب؛ لزوماً هماهنگ با ثروت نیست تا هر پول داری حتما 
مودب هم باشــد، نیز لزوماً هماهنگ با ایمان هم نیست تا هر مومنی حتما 
مودب هم باشــد. و روشن است که ادب با سیاست هم پیوستگی ندارد تا هر 
مسئول و صاحب منصبی حتما فرد مودبی باشد. اتفاقاً میدان سلائق سیاسی 
یکی معرکه های پر خطری است که وقتی برانسان میگذرد عریان کننده بود 

و یا نبودِ »ادب« است.
در برابر شــخصِ بی ادب در هر سَمت و سِــمتی باشد، آنچه می تواند پاسخ 
به بی ادبی هایش باشــد، این است که؛ »ادب« را بشناسائیم، یعنی؛ همواره از 
»ادب« بگوییم و بنویســیم و بخوانیم تا هر چه بیشتر »ادب« نهادینه شود و 
رفته رفته بی ادبان بعد از رسوایی، از صفحه مسئولیت و رسانه ها محو شوند.

علامه طباطبایی درمعرفی ادب مینویسد: »ادب  شکل زیبای رفتاری آدمیان 
است«

 حضرت امیر)ع( فرمود: »در دگرگونی های زمانه متن انسانها ظاهرمیشود«.
بزرگان اخلاق با استفاده از این سخن حکیمانه بر این باوراند که نهان پنهان 
آدمی درمواقع حســاس ظهــور کرده و درآن بزنگاه اســت که اندوخته های 
اخلاقی خود را نمایان میکند. اگر انســان در شرائط عادی یا شرائط دلخواه 
خودباشــد انتظار روش ها ومنش های »مؤدبانه«، انتظار کاملا سهل الوصولی 
است چرا که کنترل یک خودرو  در یک فضای باز و نبود هیچ عامل خطر و 
بازدارنده ای عادی و ساده است، اما وقتی شرائط بحرانی شود آنگاه است که 

همه مهارت راننده برای کنترل صحیح خود و خودرو بظهور می رسد.
خاســتگاه به شــدت مهم برای »ادب« داشــتن؛ میدان فعّال »گرایشات و 

تعصبات« است!
 قابل قبول نیســت که در رسانه ملی که از بوجه بیت المال تامین می شود، 
شــخص و یا اشــخاص غیر مودبی صاحب آنتن باشــند که بهره ای از ادب 
نداشته و خصوصا وقتی بخواهند از دین و اخلاق بگویند! چراکه خروجی آن 

]خدای نخواسته[ منتهی به دین گریزی و دین ستیزی می شود!
کســانیکه خود را در شــأن معلمی و یا جلوه دینــی در جامعه قرار داده اند 
بجاست که در خلوت خود، در مورد آموزه های قرانی در باب ادب و اخلاق، به 

تامل بنشینند و سپس زبان باز کنند!
 در قرآن سخن از روشِ مؤدبانه شخصیت های بزرگی است که حتی در برابر 

دشمن شان حاضر به شکستنِ حریم ادب نبودند. به عنوان نمونه؛
هابیل در برابر تهدید بی ادبانهِ قابیل در کمال ادب پاســخ داد؛ »اگر شــما 
دستت را بخون من آغشته سازی، ولی من دست را به سمت تو بلند نخواهم 

کرد تا شما را از پای در آورم.« )مائده /۲۸(
وقتی اعراب جاهل و بی ادب به پیامبر بزرگوار اســلام اهانت کردند و گفتند: 

»او فقط گوش است«!
 یعنی؛ )معاذالله( فاقد شــعور است! پیامبر در کمال ادب فرمودند: »درمسیر 

ایمان بخدا و محبت به مؤمنین گوش بودن زیباست«.)توبه/۶۱(
 سیاستمدارانی که جانب حق را دارند و یا حداقل علاقه به ماندگاری خود در 
افکار عمومی هستند، بجاست برای گزینش افراد در حول و حوش خویش، به 
غیر از همسویی سیاسی، به ادب و مودب بودن منتخبان خود نیز بیندیشند.

جناب حافظ در این رابطه گوید:
حافظا علم و ادب ورز که در مجلس شاه

هرکه را نیست ادب لایق صحبت نبود

یادداشت

حمله تند زیدآبادی به نماینده نزدیک به جلیلی
فعال سیاســی اصلاح طلب، در یادداشتی تلگرامی نطق امیرحسین ثابتی را به 
چالش کشید و نوشــت که نمی توان با حذف رقبا و مشارکت حداقلی، ادعای 

عدالت طلبی داشت.
احمد زیدآبادی، فعال سیاسی اصلاح طلب، با انتشار یادداشتی در کانال تلگرامی 

خود، پس از نطق امروز ثابتی در مجلس نوشت:
امیر حســین ثابتی »نمایندۀ مجلس« از موضع عدالت خواهی و فسادستیزی، 
اتهام هایی را علیه برخی افراد سیاسی و اقتصادی مطرح کرده است که قاعدتاً 
باید به صورتی مســتقل مورد راســتی آزمایی قرار گیرد و با هر نوع فســاد و 

بی عدالتی برخورد شود.
اما اگر آقای ثابتی دوســت دارد کسی باور کند که وی واقعاً فردی عدالت خواه 
و ضدِ فساد است، آیا نباید به این پرسش جواب دهد که بر اساس کدام ملاک 
عدالت خواهی و اصول فسادستیزی با کمتر از پانصد هزار رأی، به عنوان نمایندۀ 
شهر ده میلیونی تهران بر کرسی نمایندگی این شهر در مجلس تکیه زده است؟

آیا تصدی مناصب از طریق محروم کردن دیگر شــهروندان از حضور در رقابتِ 
انتخاباتی و بی انگیزه کردن اکثریت مــردم برای حضور در پای صندوق رأی، 
بی عدالتی نیست؟ آیا تبعیضی بزرگ تر و آزاردهنده تر از این وجود دارد؟ کدام 

بی عدالتی و فساد زشت تر از تبعیض بین شهروندان است؟
وقتی کســانی مثل آقای ثابتی به خود حق می دهند که بدون رقابت معنادار 
و مؤثــر با دیگر شــهروندان و با اتکاء به رأی اقلیت ناچیــزی از مردم به مقام 
نمایندگی پایتخت برسند، چرا دیگران به خود حق ندهند که از اموال عمومی 

جیب شخصی خود را پر کنند؟
عدالت در درجۀ نخســت یک مفهوم سیاسی است. یعنی برابری حقوقی تمام 
شــهروندان و فرصت برابر برای آنها. فردی که به هــر دلیلی به این اصل باور 
نداشــته باشد و یا آن را زیر پا بگذارد، هر نوع ادعایش در بارۀ عدالت خواهی و 

فسادستیزی باد هواست!

روحانی نزدیک به قالیباف:
ببینید چقدر از رهبری جلو یا عقب هستید

جلیل محبی به اظهارات روز گذشته رهبر انقلاب واکنش نشان داد.
جلیل محبی روحانی نزدیک به قالیباف، با انتشار یادداشتی در شبکه اجتماعی 
ایکس، در واکنش به اظهارات روز گذشته رهبر انقلاب نوشت: »حرفهای امروز 
آقا رو درباره مذاکرات گوش کنید با این نیت که ببینید چقدر از ایشون جلو یا 

عقب ایستادید. البته اگر پروژه هاتون اجازه می دهد.«

هشدار محسن رضایی نسبت به تداوم مانور آمریکا 
روی خطوط قرمز ایران

فرمانده سپاه در دوران جنگ تحمیلی، تداوم اظهارات متناقض ترامپ و نماینده 
او و مانور بــر خطوط قرمز ایران را موثر بر بی اعتمــادی تصمیم گیران و تیم 

مذاکره کننده کشورمان به طرف مقابل دانست.
محســن رضایی در حســاب کاربری خود در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»اظهارات متناقــض ترامپ و نماینده او و مانور بــر روی خطوط قرمز ایران، 
بیانگر ســردرگمی و عدم انسجام درونی دولت ترامپ است. ادامه این اظهارات، 
ســابقه بی اعتمادی به آمریــکا در اثر خروج از برجام را نــزد تصمیم گیران و 

مذاکره کنندگان کشورمان زنده و تقویت می کند.«

سوشیال

مصطفی نیلی:
حکم حبس سعید مدنی به چهار سال کاهش یافت

وکیل »ســعید مدنی« از کاهش مدت زمان حبس وی از هشت به چهار سال 
خبر داد.

مصطفی نیلی، وکیل سعید مدنی، در شبکه اجتماعی »ایکس« نوشت: »پس از 
پذیرش اعاده دادرسی در دیوان عالی کشور شعبه هم عرض حبس آقای سعید 
مدنی بابت تشــکیل گروه را از ۸ سال به ۴ سال کاهش داد.« او افزود: »ایشان 

هم اکنون برخلاف قانون در زندان دماوند تحمل حبس می کنند.«

عدلیه

تداوم بررسی لایحه پیوستن به پالرمو 
در جلسه آتی مجمع تشخیص

ســخنگوی مجمع تشــخیص مصلحت نظام، گزارشی از 
نشست کمیسیون مشترک در مورد بررسی دو لایحه پالرمو 
و ســی اف تی ارائه کرد خبر داد که ادامه بررســی لایحه 

پیوستن به پالرمو به جلسه بعد موکول شد.
به گزارش ایسنا، محسن دهنوی با بیان اینکه صبح دیروز 
)چهارشــنبه( پنجمین جلسه کمیسیون مشترک مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام با موضع بررسی دو کنوانسیون 
سی آف تی و پالرمو برگزار شد، گفت: بررسی بندهای این 

دو لایحه در کمیسیون مشترک پایان یافت.
سخنگوی مجمع تشخیص مصلحت نظام بعد از جلسه عصر 
چهارشنبه صحن مجمع که با حضور سران قوا و با دستور 
کار پیوستن ایران به این دو کنوانسیون برگزار شد، خبر داد 
که ادامه بررسی لایحه پیوستن به پالرمو به ریاست رئیس 
مجمع و با حضور ســران قوا در مجمع تشخیص مصلحت 

نظام به جلسه بعد موکول شد. 
محسن دهنوی در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشت: »بررسی لایحه پیوستن به پالرمو به ریاست 
رئیس مجمع و با حضور ســران قوا در مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام آغاز شد. در ابتدا گزارش کمیسیون مشترک 
مجمع ارائه شــد و در ادامه دولــت و مجلس و همچنین 
اعضای مجمع نظرات خود را بیان کردند. ادامه بررسی این 

لایحه به جلسه بعدی مجمع موکول شد.«

بهرامی:
هیچ کشوری با انزوا پیشرفت 

نکرده است
نماینده مردم بویراحمد در مجلس گفت: مذاکره نه نشــانه 
ضعــف و نه به معنای عدول از اصول مذاکرات اســت بلکه 
ابزاری مشروع و عقلانی در اختیار دولت ها برای دفاع از مردم 
است.تجربه نشان داده هیچ کشوری با انزوا پیشرفت نکرده 
و هیچ ملتی با دیوار کشــیدن به دور خود به جایی نرسیده 
است. به گزارش ایلنا، محمد بهرامی در نشست علنی دیروز 
)چهارشنبه( مجلس شورای اسلامی در تذکر شفاهی ضمن 
تبریک به مناســبت روز ارتش گفت: ملــت بزرگ ایران و 
همکاران! گرامی در شــرایط خــاص کنونی بی تردید یکی 
از وظایف ما نمایندگان مردم شفاف ســازی مسیرهای حل 
بحران های اقتصادی و دفاع از مصالح ملی است. در این میان 
مســئله مذاکرات خارجی به ویژه تعاملات اخیر از جایگاه 
ویژه ای برخوردار اســت. نماینده مــردم بویراحمد و دنا در 
مجلس شورای اســلامی افزود: مذاکره نه نشانه ضعف و نه 
به معنای عدول از اصول مذاکرات اســت. ابزاری مشروع و 
عقلانی در اختیار دولت ها برای دفاع از مردم اســت، تجربه 
نشان داده هیچ کشوری با انزوا پیشرفت نکرده و هیچ ملتی 

با دیوار کشیدن به دور خود به جایی نرسیده است.

سادات ابراهیمی:
نباید تیم مذاکره کننده را تضعیف کرد

نماینده شوشــتر در مجلس گفت: باید از تیم مذاکره کننده 
حمایت کرده و آن را تضعیف نکنیم. البته حامیان مذاکرات 
توقع بیش از حد ایجاد نکنند، چراکه سابقه برجام را داریم 
و باید هوشیار باشــیم که خط قرمز مردم و رهبری مسئله 
ملی، دفاعی، امنیتی و موشــکی است که باید نقشه راه تیم 
مذاکره کننده باشــد. به گزارش ایسنا، سید محمد سادات 
ابراهیمی در جلســه علنی امروز در تذکری به وزرای نفت 
و نیرو گفت: قطعی مکرر برق در اســتان خوزستان به ویژه 
شهرستان شوشتر و گتوند خسارات جبران ناپذیری به مردم 
وارد کرده است، وزارتخانه نفت و نیرو مکلف به جبران این 
خسارات هستند. وی ادامه داد: چرا در خوزستانی که خود 
منبع تولید نفــت، گاز و آب بوده و گرمــای آن بالای ۵۰ 
درجه اســت برق آن قطع می گــردد؟  وزرای مربوطه باید 
برق این اســتان را در هر شرایطی تامین کنند. این نماینده 
مجلس بیان کرد: اکنون با جمع بندی شــورای عالی امنیت 
ملی کشور مذاکرات هســته ای به صورت غیرمستقیم آغاز 
شده است بنا به هزاران دلیل همه  جناح های سیاسی مطرح 
کشور باید از تیم مذاکره کننده حمایت کرده و آن را تضعیف 
نکنیم. البته حامیان مذاکرات توقع بیش از حد ایجاد نکنند، 
چراکه ســابقه برجام را داریم و باید هوشیار باشیم که خط 
قرمز مردم و رهبری مسئله ملی، دفاعی، امنیتی و موشکی 

است که باید نقشه راه تیم مذاکره کننده باشد.

انتقاد عضو شورای مرکزی حزب 
موتلفه از فاصله بین دولت و مجلس

حمیدرضا ترقی عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی 
گفت: اگر بین مجلس شــورای اســلامی و دولت به لحاظ 
جریان سیاسی، قرابتی وجود نداشته باشد، تصمیمات گرفته 
شــده به درستی اجرا و پیگیری نمی شود و در واقع مسائل 
جناحی بر اجرای قانون ســایه می افکند. به این دلیل فقط 
۲۵ تا ۳۰ درصد برنامه های پنج ســاله توسعه اجرا می شود 
که مجری اعتقادی به آن برنامه ندارد. حمیدرضا ترقی عضو 
شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی در گفت وگویی درباره 
تاکید مقام معظم رهبری بر لزوم پیگیری تصمیمات اتخاذ 
شده در کشــور، اظهار کرد: پیگیری براساس باور و اعتقاد 
به تصمیــم پدید می آید. اگر مســئولان به تصمیماتی که 
چه در مجلس و چه در دولت گرفته می شــود ، همچنین 
سیاســت های کلان کشــور اعتقادی نداشــته باشند و آن 
تصمیمات را حلال مسائل کشور ندانند، در اجرا و پیگیری 
دچار ضعف و تردید خواهند شــد. به گزارش ایسنا، او یکی 
از مشــکلات کشور در زمینه پیگیری تصمیمات را اختلاف 
فکری جناح تصمیم ساز و جناح مجری برشمرد و گفت: اگر 
بین مجلس شورای اسلامی و دولت به لحاظ جریان سیاسی، 
قرابتی وجود نداشته باشد، تصمیمات گرفته شده به درستی 
اجرا و پیگیری نمی شود و در واقع مسائل جناحی بر اجرای 
قانون ســایه می افکند. به این دلیــل فقط ۲۵ تا ۳۰ درصد 
برنامه های پنج ساله توسعه اجرا می شود که مجری اعتقادی 
به آن برنامه ندارد. البته مجلس شورای اسلامی هم در بعد 
نظارت ضعف دارد. دیوان محاسبات تنها یکی دو سال است 
که فعال شده و به صورت مستمر عدم اجرای قوانین و ترک 
فعل ها را گزارش می دهد، ولی تاکنون هیچ رئیس جمهوری 
به خاطر ترک فعل محاکمه و بازخواســت نشده است. این 
فعال سیاسی با بیان اینکه وقتی بازخواستی انجام نمی شود، 
پیگیری تصمیمات گرفته شده نیز دنبال نخواهد شد، تاکید 
کرد: در برنامه توســعه مالزی که توسط یک تیم ۳۰۰ نفره 
تهیه شــده اســت، ضمانت اجرایی قوی دیده شــده و اگر 
مسئولی ترک فعل داشته باشد، با انواع محکومیت ها مواجه 
خواهد شد. ما نیز در خود برنامه های تهیه شده باید ضمانت 
اجرایی در نظر بگیریم و برای ترک فعل، مجازات پیش بینی 
کنیم تا هر دولتی خود را موظف بداند برنامه های کشــور را 

طبق زمان بندی در نظر گرفته شده، اجرا کند.
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دور دوم مذاکرات ایــران و آمریکا در 
عمان در شرایطی شنبه پیش رو برگزار 
می شود که مثل تمامی ادوار مذاکرات 
ایران و غرب، مساله »روسیه« به عنوان 

یک مولفه اثرگذار مطرح است.
حشمت الله فلاحت پیشه، رییس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی در مجلس 
دهم تاکید دارد که باید مراقب روســیه در 
مذاکرات بود. او می گوید مساله تامین منافع 
روسیه در این مذاکرات نباید هیچ جایگاهی 
داشته باشد و باید از این رویکرد فاصله جدی 

گرفت.
فلاحت پیشه همچنین درباره شرطی شدن 
بازارها نسبت به اخبار مذاکرات تاکید دارد؛» 
بازار همواره هوشمند عمل کرده و می کند و 
من تصور نمی کنم مســاله ما در این شرایط 
نگرانــی درباره گره خوردن بــازار به فضای 

مذاکرات باشد.«
مشــروح گفتگوی  خبرآنلاین با حشم الله 

فلاحت پیشه را بخوانید؛
در روزهای اخیر بازار طلا و ارز واکنش 
جدی به موضوع مذاکرات نشــان داد. 
فارغ از فعــل و انفعالات واقعی در این 
بــازار برخی می گوینــد نباید در این 
شــرایط که هنوز سرنوشت مذاکرات 
ایران و آمریکا روشن نیست تا این حد 

امیدواری ایجاد کرد. 
مــا باید نگرانی های جدی تری از »شــرطی 
شدن بازار نسبت به اخبار مذاکرات« داشته 
باشــیم. بازار همواره هوشمند عمل کرده و 
می کند و من تصور نمی کنم مســاله ما در 
این شرایط نگرانی درباره گره خوردن بازار به 
فضای مذاکرات باشد. مسائل مهمتری برای 
نگرانی در مذاکرات اخیــر وجود دارد، مثل 

شرطی شــدن مذاکرات به منافع کشورهای 
دیگر.

آنچه کشوری را شــرطی می کند و باید در 
ارتباط با آن نگران بود، شــرایطی است که 
جایگاه تصمیم گیری های سیاســی و جای 
حتــی اعمال نفوذهای سیاســی از خارج از 

دایره منافع آن کشور وجود دارد.
این »کشورهای دیگر« مشخصا از نگاه 
بســیاری از تحلیلگران روسیه تعبیر 
می شود. خود مساله افق روابط تهران با 
مسکو و پکن بعد از این توافق را چطور 

می بینید؟ 
رابطه ایران با روســیه و چیــن دو موضوع 
کامــلا متفاوت اســت. در مــورد موضوعی 
که در ابتدا مطرح شــد مســاله مورد تاکید 
همین اســت؛ نگران شرطی شــدن بازار از 
جانب مذاکرات نباشیم، نگران شرطی شدن 
مذاکرات نســبت به منافع روســیه باشیم. 
کشور ما هرگز از ناحیه عملکرد طبیعی بازار 
آسیب ندیده است، اما بارها از مسیر شرطی 
شــدن مذاکرات و توافقات نسبت به روسیه 
یا حساسیت روســیه به رابطه ایران با غرب 

آسیب دیده ایم.
در زمــان احیــای برجام به حــدی منافع 
ملی ایران و به منافع روســیه شرطی شده 
بود عده ای حاضر شــدند دستورکار احیای 
برجــام را متوقف و توافق در شــرف امضا را 
بر هم بزنند بــه دلیل این که روس ها توافق 
احیــا برجام و ایران و غــرب را به نفع خود 

نمی دیدند.
در مورد چین به هیچ وجه چنین دغدغه ها 
یا افق چشم اندازی وجود ندارد. من معتقدم 
چینی هــا به رغم این که بیشــترین ســود 
اقتصــادی را از چالش هــای ایــران با غرب 

برده اند و می برند اما همواره بسیار کمتر از 
روسیه به عنوان مانع در روابط ایران و غرب 
ایفای نقــش کرده اند. چینی ها از امنیت در 
منطقه استقبال کرده و می کنند. ضمن این 
که بخش عمده ای از صــادرات نفتی ایران 
به چین اســت و آن ها می خواهند سازوکار 

مثبتی شکل بگیرد.
دلیل این مســاله این اســت کــه مجموع 
مناسبات ایران با کشــورهای عربی منطقه 
بیش از ۱۰ برابر مناســبات با ایران اســت 
فلذا آن ها هم به دنبال سازوکار دیپلماتیک 
هستند  روسیه اما در وضعیتی متفاوت است. 
روس ها تمام تلاش خود را می کنند تا هیچ 
بحرانی قبل از بحران اوکراین حل نشــود و 
بســته به این که چه کشوری منافع خود را 
به جاه طلبی پوتین شرطی کرده، به همان 

میزان آسیب پذیر است.
فراموش نکنیم که اراده ای که روســیه را از 
دور مذاکرات ایــران و آمریکا دور کرد اراده 
آمریکایی است نه اراده ایران، اما ایران باید از 

این فرصت استفاده کند.
مشــابه همین دغدغه ها و ســوالات 
در مورد روابط آتــی تهران و پکن در 
از  بعد  ایران  ای  مورد مناسبات منطقه 
توافق نیز مطرح اســت. روابط ایران با 
کشورهای عربی در صورتی که با آمریکا 
به یک توافق برســد، به چه سمت و 

سویی می رود؟
خواست کشــورهای عربی برای توافق بین 
ایران و آمریکا، خواستی واقعی است. از این 
نظر با شرایط بی ســابقه ای در مناسبات با 
اعراب مواجه هستیم. برخلاف دوران برجام 
که اعراب چالش های جدی با ایران داشتند 
و متاســفانه فضای پر تنش بین دو طرف به 

خاطر افراطی گری ها روز به رو جدی تر شد 
و عده ای در ایران برخلاف کنواسیون وین به 
سفارتخانه ها تعرض کنند تا چالش تازه ای 
را برای ایران ایجاد کنند، در شــرایط فعلی 
خواســت کشــورهای عرب برای توافق بین 

ایران و آمریکا بسیار »واقعی« است.
در ایــن شــرایط آنچه »غیرواقعی« اســت 
ســفارت  تســخیرکنندگان  پســماندهای 
عربســتان هستند که می بینیم هنوز هم در 
رسانه ملی صحبت از تهدید منافع عربستان 
و کشــورهای عرب دیگر می کنند. آن ها می 
دانند تا وقتی کشورهای عرب مخالف جنگ 
هستند ترامپ برای جنگ با ایران مشکلات 
جدی دارد. در شرایط فعلی منطقه به دنبال 

صلح است.
روز گذشــته اســتیو ویتــکاف در 
تاکید  نیوز  فاکس  با شبکه  مصاحبه ای 
کرد که ایــران نیازی بــه یک برنامه 
هسته ای غیرنظامی که در آن اورانیوم 
بیش از ۳.۶۷٪ غنی سازی کند، ندارد. 
این اظهــارات و درصد مورد تاکید چه 
پیامی را در مــورد نوع نگاه آمریکا به 
موضوع غنی ســازی در مذاکرات بیان 

می کند؟
اگر موضع دولــت آمریکا همان موضع مورد 
اشــاره ویتکاف بوده و موضوع تحت عنوان 
غنی سازی ۳.۶ درصد همراه با استفاده ایران 
از ابعاد مسالمت آمیز سوخت هسته ای مطرح 
شود، معنای »بازگشت به برجام« را می دهد، 
به شرطی این که در این مسیر ایران در ازای 
تبادل و رقیق سازی سوخت ۲۰ و ۶۰ درصد 
بتواند از امتیار رفع تحریم برخوردار شــود، 
بدون این شــرط این موضوع قابل عملیاتی 

شدن نیست. 
اگــر توافقی صورت بگیرد کــه ایران چرخه 
ســوخت هســته ای خود و حضور فناوری 
هسته ای در عرصه صنعت و پزشکی خود را 
حفظ کند و تحریم هــا نیز کنار برود، توافق 

خوبی است و باید از آن استقبال کرد.
مساله انتخاب محل مورد انتقال اورانیوم 
اختلاف  و  تواند درگیر چه تنش ها  می 
نظرهایی باشــد. آیا ایران و آمریکا  بر 
روی انتخاب روسیه به عنوان کشو ثالث 

تفاهم می کنند؟
موضوع انتقال اورانیوم نباید تبدیل به عامل 
اختلافی شود چرا که اگر قرار باشد در قالب 
توافقاتی که بندهای زمان مند داشته باشد- 
یعنی در مقاطع زمانی برابر شــکل گیرد و 
ایران سوخت خود را تحت تضمین و نظارت 
آژانس انتقال دهد- دلیلی ندارد که ایران به 
خاطر منافع ملی روســیه در موضوع انتقال 
اورانیوم ایران، فضــای توافق را از بین ببرد. 
مساله مهم برای ایران این است که سوخت 
ایران به هر جایی منتقل می شود، به همان 

میزان تحریم های ایران کاهش پیدا کند.

نماینده مردم اصفهان در مجالس هفتم 
و هشتم شورای اسلامی گفت: مذاکرات 
مسقط دو دســتاورد داشت اول اینکه 
ضرری متوجه کشــورمان نکرد و دوم، 

حصول نتایج مورد انتظار را نوید داد.
حجت الاسلام والمسلمین محمدتقی رهبر در 
گفت وگو با ایسنا، گفت: اولین دور مذاکرات 
غیر حضوری بین ایران و آمریکا شروع خوبی 
داشــت به خصوص که هــر دو طرف از این 

مذاکرات ابراز خشنودی کردند.
وی ادامه داد: کشــور عمان واسطه مذاکرات 
ایران و آمریکا بود و ایران به این کشور اعتماد 
دارد. از هم اکنون نمی توان نســبت به نتایج 

این مذاکرات قضاوت یا پیش داوری داشت، 
اما ابراز خشــنودی از این دور مذاکرات یک 

حرکت رو به جلوست.
نماینده مردم اصفهــان در مجالس هفتم و 
هشتم شورای اسلامی گفت: نفس مذاکرات 
چیز خوبــی بود که آقا اجازه دادند شــروع 
شود. انسان با دشمن هم می تواند صحبت یا 
مذاکره کند تا بفهمیم که آنان چه خواسته ها 
و مطالباتــی دارند و ما چگونــه می توانیم 
انتظارات و خواســته های مان را پیاده کنیم. 
قضاوت کردن در جریان مذاکرات کار سختی 
اســت.  رهبر ادامه داد: مذاکرات مسقط در 
حقیقت در تعامل اخلاقی و برخوردهای اولیه 

بــه دور از خصومت های تاریخی بود. اخلاق 
ایجاب می کند گفت وگوها با رعایت شئونات 
باشــد اما محتــوای مذاکــرات و توافقات و 
خواسته های طرفین و منطقی و معقول بودن 
آنها یقینا به نشست های آتی موکول است. از 
مذاکرات مسقط جزییات بیشتری که بتوان 

با استناد به آنها تحلیل شود، منتشر نشد.
وی تاکید کرد: مذاکرات مسقط دو دستاورد 
داشــت اول اینکه ضرری متوجه کشورمان 
نکــرد و در مرحله بعد امید به حصول نتایج 
مورد انتظــار را ایجاد کرد. البته تیم مذاکره 
کننده حتما و باید به گذشــته مذاکرت که 
درباره برجام انجام شــد و رفتاری که ترامپ 

در آن زمان مرتکب شد، توجه داشته باشند 
تا بار دیگر دچار مشکل نشوند.

نماینده مردم اصفهــان در مجالس هفتم و 
هشتم شورای اسلامی گفت: اخبار مختلفی 
دربــاره محل مذاکرات مرحلــه دوم مطرح 
می شــود. در اخبار خواندم که این مرحله از 
مذاکرات نیز در عمان انجام می شــود اینکه 
چرا محل اولیه مذاکرات که در اخبار شــهر 
رم ایتالیا ذکر شده بود به مسقط عمان تغییر 
کرد، خود محل توجه است. رهبر متذکر شد: 
»مذاکرات« زمان می برد و باید با صبوری و 
هوشمندانه آن را پی گرفت. امیدوارم نتایج 

این مذاکرات به نفع ملت ایران تمام شود.

ســخنگوی قوه قضائیه از صدور حکم 
اعدام بــرای امیر تتلو خبر داد و گفت: 
این حکم در مرحله فرجام خواهی در 
دیوان عالی است و هنوز قطعیتش اعلام 

نشده است.
به گزارش ایســنا، اصغر جهانگیر در نشست 
خبری دیــروز )چهارشــنبه( با اشــاره به 
نامگذاری سال ۱۴۰۴ از سوی رهبر انقلاب 
به نام ســرمایه گذاری برای تولید، گفت: در 
راســتای تحقق شعار ســال، قوه قضائیه در 
ســال جدید از نظارت قضایی ویژه ای بهره 
خواهد بــرد. یکی از این نظارت ها، نقدینگی 
و نظارت بر بانک ها است. از نظارت های دیگر، 
شناسایی موانع صدور مجوز برای فعالیت های 
سالم اقتصادی است و شناسایی گلوگاه هایی 

که مانع صدور مجوز می شوند، است.
جهانگیر گفت: بحث توجــه قوه قضائیه به 
جلوگیــری از ایجــاد دوقطبی هــای کاذب 
در جامعه مهم اســت زیرا یکی از افت های 
مساله ساز در کشور ایجاد دوقطبی سازی در 
موضوعات مهم بوده اســت که مسائل اصلی 
کشور را همین حاشــیه سازی ها به حاشیه 

می برد.
سخنگوی قوه قضائیه در ادامه با بیان اینکه 
در ســال گذشته شاهد کاهش ۱۸ درصدی 
ســرقت در جامعه بودیم، گفت: نقش عدلیه 
در بحــث پیشــگیری از وقوع جــرم، نقش 
میدانی و موثر است. باید نهضت ملی کاهش 

آسیب های اجتماعی کشور را فعال کنیم.
ســخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
درباره حادثه معدن دامغان گفت: دادســتان 
دامغان در محل حادثه حاضر شــد و پرونده 
قضایی تشکیل شده و اســتعلامات لازم از 
مراجع مربوطه به عمل آمــده و با توجه به 

اینکه نظرات کارشناســی وقت گیر است و 
در حال بررسی است، به محض اینکه نتایج 

کارشناسی واصل شد، نتایج اعلام می شود.
وی در پاســخ به سوالی مبنی بر انتشار نامه 
امیرحسین مقصودلو )تتلو( که گفته یک ماه 
دیگر اعدام می شــود، گفت: پیگیری که از 
دادگاه کیفری یک تهران داشتم اولا نامبرده 
به اتهام تشویق به فساد از شعبه ۲۶ دادگاه 
انقلاب به ۱۰ سال حبس محکوم شده که در 
حال گذراندن حبس است. در خصوص اتهام 
توهین به مقدسات در شعبه ۹ دادگاه کیفری 
یک تهران به ۵ سال حبس محکوم شد که 
با فرجام خواهی دادستانی، پرونده به شعبه 
۹ دیوان عالی رفت و نقض شد. پس از نقض 
حکم پرونده به شــعبه ۶ دادگاه کیفری یک 
)هم عرض( رفت و بزه انتســابی محرز شد و 
طبق مــاده ۲۶۲ قانون مجازات و ماده ۵۱۳ 
قانون مجازات حکم اعدام صادر شد و حکم 
در مرحله فرجام خواهی در دیوان عالی است 
و هنوز قطعیتش اعلام نشده است و منتظر 
دیوان عالی هستیم لذا هرگونه اطلاع رسانی 
قبل از اینکه دیــوان عالی آن را بگوید مورد 

تایید نیست.
جهانگیر در پاسخ به سوال ایسنا درباره اینکه 
رسیدگی به ادامه پرونده چای دبش در چه 
مرحله ای اســت و آیا حکم زنــدان دو وزیر 
سابق محکوم در این پرونده اجرا شد؟ گفت: 
حکم در مرحله اجراســت و اطلاع رســانی 

می شود.
ســخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
دربــاره اقدامــات قوه قضائیــه در ارتباط با 
بلیت هواپیما  ســایت های فروش غیرمجاز 
گفت: حــدود ۵۰۰ دامنــه اینترنتی که در 
قالب دو حســاب کاربری فعالیت داشــتند 

نیز مســدود شــد. همچنین درگاه هایی که 
پرداخت متصل داشتند و درمجموع هشت 

درگاه شناسایی و مسدود شد.
جهانگیر اظهار کرد: با اقدامات انجام شــده 
ظرفیت های احتکار شــده آزاد شــد و برای 
مردم شــرایط لازم فراهم شد و قیمت های 
بلیت در پایان حدود ۱۵ درصد کاهش یافت.

وی در پاســخ بــه ســوالی دربــاره پرونده 
کینگ مانی گفت: این پرونده ۴۵۰۰ شاکی 
دارد و ۸ متهم محکوم شــدند و اموالشــان 
توقیف شد و اکنون در مرحله اجرای مزایده 
است و در پرونده اموالشان شناسایی و توقیف 

شده است. 
جهانگیر در پاســخ به سوالی در مورد پروژه 
پتروشــیمی در میانکاله گفــت: با توجه به 
اینکه واگذاری اراضی ملی منطقه حسین آباد 
بهشــهر جهت طــرح احداث پتروشــیمی 
میانکاله برخلاف ضوابــط و مقررات قانونی 
مربــوط بــود، در ســال ۱۴۰۱ دادســتان 
وقت کل کشــور طی نامه ای به وزیر جهاد 
کشــاورزی تاکید کرد که موضوع واگذاری 

اراضی در هیئت نظارت مطرح و نســبت به 
فســخ قرارداد و استرداد اراضی مذکور اقدام 
لازم به عمل آید. پس از این نامه در ســال 
۱۴۰۲ وزارت نفت موافقت نامه اجرای طرح 
پتروشــیمی میانکاله را لغو کرد و براساس 
آخریــن مکاتبه ای که از ســوی ســازمان 
حفاظت محیط زیست در سال گذشته صادر 
شده، تاکنون مجوز ارزیابی زیست محیطی 
برای طرح مذکور صادر نشده است و هرگونه 
فعالیــت در آن مجموعه و اقدام به شــروع 
کار غیرقانونــی و توســط نهادهای نظارتی 
جلوگیری خواهد شــد. وی درباره اقدامات 
دستگاه قضا درخصوص قاچاق سوخت گفت: 
: آمار کشــفیات در )دی ماه تا اوایل اسفند 
سال گذشته( نشــان می دهد که حدود ۲۹ 
میلیون لیتر قاچاق ســوخت ارسالی کشف 
شد و این آماری بود که فقط مربوط به ستاد 
پیگیــری مبارزه با قاچاق نیســت مگر عزم 
بخش های مختلف دستگاه قضایی و ضابطین 
برای مقابله جدی با فســاد سازمان یافته در 

قاچاق سوخت است.

فلاحت پیشه:
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محمد تقی رهبر:

مذاکره مسقط حصول نتایج مورد انتظار را نوید می دهد

در نشست خبری سخنگوی قوه قضائیه مطرح شد 

از صدور حکم اعدام برای تتلو تا آخرین وضعیت اجرای حکم پرونده چای دبش


